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Předcházení ekologické újmě  
Někteří původci znečištění by měli platit za 

škody způsobené na životním prostředí. Počítá 
s tím zákon o předcházení ekologické újmě, 
který podepsal prezident Václav Klaus.  

Dolní komora v dubnu do normy zapracova-
la senátní pozměňovací návrhy. Povinnost 
zajistit zaplacení nápravy ekologické újmy 
mají mít podle nich státní, nikoli jen soukromé 
firmy. Řízení o preventivních či nápravných 
opatřeních pak budou moci vyvolat ti, kterých 
by se ekologická újma přímo týkala, ne tedy 
jakékoli nestátní neziskové organizace. Senát 
také navrhl rozšířit okruh provinění, za něž by 
hrozila až pětimilionová sankce. Postih má  
hrozit firmám i jejich šéfům, pokud neudělají 
nezbytná preventivní nebo nápravná opatření.  

Třídicí linka na odpad  
V Jihlavě vznikne nová třídicí linka na zpra-

cování druhotných surovin. Areál třídírny 
vyroste v průmyslové zóně. Stavba začne 
podle harmonogramu v květnu 2009, provoz 
by mohl být zahájen o pět měsíců později. 
Linka, která by měla vytřídit minimálně  
10 tisíc tun odpadů za rok, je společným pro-
jektem městské společnosti Služby města 
Jihlavy a firmy .A.S.A.  

Kompostéry a nádoby v Berouně 
Od května mohou lidé ve vybraných částech 

Berouna třídit biologicky rozložitelný komu-
nální odpad. Město od Středočeského kraje 
získalo dotaci 536 tisíc Kč pro pilotní projekt 
na jeho třídění a svoz. Pro pilotní projekt byla 
vybrána lokalita Černý vršek, odkud lidé vozí 
nejvíce odpadů z údržby zahrad, a sídliště 
Hlinky, Parkán, Litava a Velké sídliště s vel-
kým výskytem biologických odpadů z provo-
zu domácností. Lidé z Černého vršku zdarma 
obdrží 100 plastových kompostérů, na sídliš-
tích bude instalováno 175 speciálních nádob. 
Sesbíraný odpad se dán k dalšímu zpracování 
do kompostárny Jeneč nebo Nové Strašecí.  

V Liberci a Jablonci třídí textil  
K městům, kde mohou obyvatelé třídit do 

speciálních bílých kontejnerů textil, patří i 
Liberec a Jablonec. Zatímco v Liberci bylo 
rozmístěno zkušebně 10 kontejnerů, v Jablon-
ci jich 18. dubna na stanoviště separovaného 
odpadu rozdělili dvojnásobek. Třídění textilu 
do samostatných kontejnerů zavedli jako první 
loni v listopadu v Tanvaldu na Jablonecku.  

Krátce 

Česko by mělo dál podporovat rozvoj jader-
né energetiky včetně dostavby Temelína. Myslí 
si to aspoň dvě třetiny lidí, které začátkem 
dubna oslovila společnost STEM. Je to nejvíc 
za poslední tři roky.  

Například v červnu 2005 mělo důvěru  
v energii z jádra něco málo přes polovinu lidí. 
Zároveň ubývá osob, 
podle nichž lze jádro do 
budoucna nahradit jiný-
mi zdroji elektřiny. Pře-
svědčeno je o tom 46 % 
lidí, před třemi roky si to 
myslela rovná polovina.  

Průzkum STEM pro-
vedl  od 1. do 8. dubna 
2008. Zúčastnilo se ho 
1341 osob starších  
18 let. Příznivců jaderné 
energetiky je stále více i 
mezi lidmi z okolí Temelína. Konkrétně 64 % 
osob žijících do 20 kilometrů od elektrárny 
souhlasí s jejím dalším rozvojem. Před osmi 
lety, tedy v době, kdy se spouštěl první blok 
nejmladší české atomové elektrárny, to bylo  
47 %, předloni polovina. Pro dokončení všech 

čtyř bloků Temelína je 65 % obyvatel z okolí 
elektrárny, stejně jako v celém Česku. Pokud 
by se o tom mělo rozhodovat v referendu, vše 
by skončilo poměrem 73:27 ve prospěch do-
stavby. Hlas by odevzdalo 70 % lidí.  

Podpora dalšího využívání jádra roste s výší 
vzdělání, výraznější je na straně mužů (70 %) 

než žen (63 %). Nejsil-
nější hlas zaznívá z tábo-
ra stoupenců ODS  
(76 %). Z příznivců Stra-
ny zelených se za další 
získávání energie z jádra 
staví 54 % lidí. I pro 
dostavbu Temelína jsou 
hlavně příznivci ODS. 
Hlasy pro by ale v refe-
rendu převažovaly i na 
straně voličů Strany 
zelených. O tom, jak 

bude vypadat energetická budoucnost ČR, 
jedná vládní komise v čele s předsedou Akade-
mie věd Václavem Pačesem. Komise má před-
ložit alternativní scénáře rozvoje a odhadnout 
trend vývoje až do roku 2050. Současná kon-
cepce nastiňuje situaci do roku 2030. 

Rozvoj jaderné energetiky podporují dvě třetiny lidí  

Editorial 

Ekologické veletrhy v Brně   
Na brněnském výstavišti začaly v úterý  

20. května mezinárodní Ekologické veletrhy. 
Mezi hlavní témata letošního ročníku patří  
v současnosti aktuální možnosti čerpání peněz 
z evropských fondů na výstavbu a rekonstrukci 
čistíren odpadních vod nebo ukázky protipo-
vodňových opatření se zaměřením na bleskové 
povodně. Zástupci mi-
nisterstva životního 
prostředí a vodohospo-
dářů budou na veletr-
zích jednat také o nove-
lách zákonů v oblasti 
vodního a odpadového 
hospodářství.  

Letošní novinkou je 
premiérový ročník národní konference Nodig, 
zaměřené na progresivní bezvýkopovou tech-
nologii ve stavebnictví, která snižuje negativní 
dopady na životní prostředí. Příští rok chystají 
organizátoři rozšířit záběr konference na celou 
Evropu, počítají s účastí všech 27 zemí EU.  

Návštěvníky z řad laiků by v programu moh-
la zaujmout expozice Šrotozemšťanů, kterou 
tvoří sochy sestavené z vysloužilých elektro-
spotřebičů. Podle směrnice EU by mělo Česko 
letos zpětně odebrat a recyklovat čtyři kilogra-
my vysloužilých elektrospotřebičů na osobu a 
rok, loni se vybraly tři kilogramy na osobu. 

Pokud to bude méně, 
pak Česku hrozí sankce.  
Součástí Ekologických 
veletrhů jsou 14. mezi-
národní veletrh techno-
logií pro tvorbu a 
ochranu životního pro-
středí EnviBrno a mezi-
národní vodohospodář-

ská výstava Vodovody - kanalizace. Ekologic-
ké veletrhy Brno jsou jedním z největších se-
tkání vodohospodářů a odborníků na zpracová-
ní odpadu ve střední Evropě. Pořadatelé na 
letošním ročníku očekávají více než 10 tisíc 
návštěvníků.   

Chcete dostávat zdarma newsletter časopisu ODPADY? 
Přihlaste se na adrese pdf.odpady@economia.cz . 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:pdf.odpady@economia.cz
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Malešická spalovna lákala   
Den otevřených dveří v malešické spalovně 

19. dubna přilákal přes 2300 lidí. Návštěvnost 
byla za roky, kdy spalovna své brány v rámci 
mezinárodního Dne Země otvírá, rekordní. 
Lidé se mohli dozvědět vše o funkci spalovny, 
jak vypadá zpracování odpadu a jaké jsou 
výstupy, řekla mluvčí Pražských služeb Miro-
slava Egererová.  

Olomouc vydala brožuru  
Olomoucká radnice vydala pro obyvatele 

města průvodce odpadů. Brožura s nákladem 
45 tisíc kusů by se měla dostat zdarma do 
každé poštovní schránky. Lidé se v publikaci 
dozvědí, co se s odpadem děje, kam se vyváží 
a proč je důležité jej třídit. Příručka popisuje 
na konkrétních příkladech i recyklaci, třeba 
výrobu fólií a textilních vláken z PET lahví.  
Z celkových nákladů 175 tisíc Kč platilo měs-
to 100 tisíc z prostředků, které získalo od spo-
lečnosti EKO-KOM za třídění odpadů. Zbytek 
poskytl Olomoucký kraj a EKO-KOM.  

Sběrný dvůr v Mostě až příští rok  
Druhého bezplatného sběrného dvora pro 

nebezpečný a objemný odpad se obyvatelé 
severočeského Mostu dočkají až v příštím 
roce. Stavbu oddálily protesty lidí z lokality, 
kde se s umístěním sběrného dvora počítalo. 
Po dokončení projektové dokumentace se 
navíc ukázalo, že náklady budou proti původ-
nímu předpokladu vyšší.  

V Sázavě rozšíří sběrný dvůr 
Radnice v Sázavě na Benešovsku zmoderni-

zuje sběrný dvůr, do nějž obyvatelé zdarma 
odkládají velkoobjemový a nebezpečný od-
pad. Slibuje si od toho snížení nákladů na 
provoz tohoto zařízení. Město na to dostalo 
dotaci 4,5 mil. Kč ze Státního fondu životního 
prostředí.  

Příbram zvýší počet kontejnerů  
Příbram chce zvýšit sběr tříděného komunál-

ního odpadu. Radnice proto požádala Středo-
český kraj o speciální kontejnery, další nádoby 
nakoupí městské technické služby. V ulicích 
by se mělo objevit minimálně osm nových 
sběrných míst, nyní je jich 69.  

Magistrát přispěje na sběrný dvůr  
Pražský magistrát přispěje na rozšíření sběr-

ného dvora v deváté městské části. Zařízení ve 
Chvalkovické ulici, jehož kapacita už nestačí, 
obdrží 7,5 mil. Kč. Celá rekonstrukce bude 
stát zhruba 17,6 mil. Kč, zbylou částku uhradí 
Praha 20. Projekt počítá s oplocením, zpevně-
ním plochy i inženýrskými sítěmi. Dvůr minu-
lý rok využilo přes 34 tisíc lidí, kteří dovezli 
7100 tun odpadu a 115 tun zpětně odebraných 
elektrozařízení. 

Na rozdíl od ostatních regionů republiky 
fungují ve více než polovině okresů Plzeňské-
ho kraje svazky obcí pro odpadové hospodář-
ství. Právě jim se daří vyjednávat se svozovými 
firmami lepší podmínky, domlouvání cen za 
více obcí výrazně zefektivňuje systém. I díky 
tomu má kraj nejhospodárnější sběr odpadu  
z celé ČR. Informoval o tom Marek Sýkora  
z Regionální rozvojo-
vé agentury Plzeňské-
ho kraje, která zajišťu-
je infrastrukturu sběru 
a pořádá osvětové 
kampaně. „V současné 
době svazky, jež vzni-
kaly v souvislosti s no-
vým zákonem o odpa-
dech v 90. letech mi-
nulého století, sdružují 
asi 300 obcí z celkem 
501 jednotek kraje. 
Existují ve čtyřech ze 
sedmi okresů,“ uvedl Sýkora. Tím, že se svo-
zovými firmami komunikují za jeden celek, 
dokážou si vyjednat velmi dobré ceny.  

„Tento systém funguje v Rakousku a Němec-
ku a my říkáme, že to je velmi dobrý model,“ 
uvedla Martina Vrbová z firmy EKO-KOM, jež 
v zemi organizuje oddělený sběr odpadu. Od-
padové hospodářství v kraji je podle ní vedeno 
rozumně, aby bylo ekonomicky a enviromen-
tálně únosné. Daří se to i přesto, že má region 

třetí největší rozlohu a jednotlivé obce jsou od 
sebe poměrně hodně vzdáleny, dodala Vrbová.  

Podle Sýkory je mezi nejlepšími v regionu 
svazek obcí Černošín. „Vlastní skládku odpa-
dů, svoji svozovou společnost, která zajišťuje 
kompletní systém nakládání s odpady,“ uvedl 
Sýkora. Součástí černošínského areálu je také 
kompostárna, dotřiďovací linka na plasty  

i sběrný dvůr.  
V areálu, který patří 
svazku a provozuje ho 
jeho firma Ekodepon, 
nyní vzniká i školicí 
místnost asi za 2 mil. 
Kč. Bude sloužit žá-
kům i zástupcům sa-
mospráv a státní sprá-
vy. „V teoretické i 
praktické části se do-
zvědí a mohou si pro-
hlédnout, jak funguje 
systém odpadového 

hospodářství,“ dodal Sýkora. Projekt spolufi-
nancuje EKO-KOM a Plzeňský kraj. Školicí 
středisko by mělo začít fungovat do léta.  

Plzeňský kraj vloni získal třetí místo ve sběru 
tříděného odpadu. Každý obyvatel do speciál-
ních nádob odnesl 38,36 kg plastu, papíru, skla 
a kartonů. Prvenství z roku 2006 mu těsně 
vzala Praha a Liberecký kraj, kde na občana 
sebrali 39,19 a 38,71 kg odpadu, průměr celé 
ČR je 32 kg.  

Plzeňský kraj sbírá odpad nejefektivněji v ČR  

Kampaň povede Agentura Dobrý den  
Letošní krajskou kampaň za lepší třídění 

odpadků na Vysočině provede Agentura Dobrý 
den, která pořádá oblíbený pelhřimovský Festi-
val rekordů a kuriozit. Během kampaně se 
uskuteční i prázdninové turné s popelnicí po 
Vysočině, školáci budou vytvářet 
plastiky z PET lahví. Nabídku 
agentury na osvětové akce vyhod-
notila krajská rada ve výběrovém 
řízení jako nejzajímavější, sdělila 
mluvčí kraje Eva Neuwirthová. 
Náklady na komunikační kampaň 
se přiblíží 1,6 mil. Kč, větší část 
zaplatí obalová společnost EKO- 
-KOM. Kampaň potrvá od května 
do listopadu, největší počet akcí se 
plánuje na podzim.  

Prázdninového turné krajem se zúčastní parta 
mladých nadšenců. Půjdou pěšky, tlačit budou 
popelnici na kolečkách. Lidem budou rozdávat 
informace o správném třídění odpadků, přiblí-
žil podobu kampaně Josef Vaněk z agentury. 

Školy se mohou zapojit do soutěže o nejzají-
mavější ztvárnění „plastožrouta“ z plastových 
lahví. Třídění bude propagováno i v novinách, 
rozhlase a na internetu. Agentura Dobrý den se 
podílela už na loňských akcích na podporu 

třídění v kraji. Z jejího podnětu 
školáci vytvořili rekordní duhu  
z PET víček. Pětibarevný oblouk na 
havlíčkobrodském náměstí vznikl  
z 304 210 uzávěrů nasbíraných 
dětmi z pěti měst.  
V třídění komunálního odpadu 
zatím Vysočina patřila spíš k lepším 
krajům. Každý obyvatel předloni 
odnesl do kontejnerů v průměru 
29,9 kg papíru, plastů, skla a nápo-
jových kartonů, zatímco v celé 

republice to bylo zhruba 28 kg. O něco více se 
vybralo i vysloužilých elektrických zařízení. 
Podle zástupců EKO-KOM má kraj rezervy 
třeba u papíru, který často končí v kamnech. 
Zlepšit by se mohl i sběr bílého skla. 

Odpady 

Čtěte odborný měsíčník  ODPADY 
 

Ukázkové číslo zdarma si můžete objednat na adrese  
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD 

http://odpady.ihned.cz/
http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD
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 Řetězce poškozují prostředí  
Expanze obchodních řetězců podle ekologů 

škodí životnímu prostředí. Sdružení Nesehnutí 
zjistilo, že nové velkoprodejny se podílejí na 
nekontrolovaném rozšiřování měst do krajiny, 
často zabírají kvalitní zemědělskou půdu či 
nezastavěné plochy a zvyšují dopravu v okolí. 
Průzkum se opírá o loňských 140 záměrů 
obchodních řetězců postavit v ČR 168 nových 
supermarketů, hypermarketů, diskontů, hob-
bymarketů a nákupních center. Výzkum odha-
lil, že 58 % těchto projektů je umisťováno na 
zcela či převážně volné plochy. Téměř polovi-
na záměrů obchodních řetězců požaduje zábor 
zemědělské půdy, a to i té nejvyšší kvality. 
Kácení dřevin vyžaduje asi 60 % záměrů ob-
chodních řetězců. Dvacet plánovaných velko-
prodejen bylo umístěno do záplavových úze-
mí. U většiny velkoprodejen se čeká růst 
osobní automobilové dopravy o 10 až 50 %.  

Energie z obnovitelných zdrojů  
Podíl energie z obnovitelných zdrojů, tedy 

například vody, větru, biomasy či slunce, na 
hrubé spotřebě elektřiny loni v ČR meziročně 
klesl o dva procentní body na 4,7 %. Důvo-
dem je hlavně snížení produkce hydroelektrá-
ren, vyplývá z předběžné statistiky minister-
stva průmyslu a obchodu. Loni se z obnovitel-
ných zdrojů vyrobilo celkem 3,41 terawattho-
diny, což bylo o 3 % méně než v roce 2006. 
Na celkové hrubé produkci elektřiny v ČR je 
to 3,9 %. Zhruba tři pětiny tzv. zelené elektři-
ny produkují vodní elektrárny. Loni vyrobily 
2,09 terawatthodiny. Z ostatních obnovitel-
ných energií se vyrobilo výrazně více než  
v roce 2006. O třetinu na téměř 1 terawattho-
dinu vzrostla produkce elektřiny z biomasy. 
Větrné elektrárny vyrobily loni meziročně 
dvaapůlkrát tolik, ale na celkové výrobě elek-
třiny z obnovitelných zdrojů se podílejí jen 
nepatrně, podobně jako sluneční elektrárny.  

Jarní deratizace  
Vodohospodářské firmy začínají ve větších 

městech a obcích s jarním hubením myší, 
potkanů a jiných hlodavců. Kvůli mírné zimě 
je jich letos víc než jindy.   

Asi do čtyř let by se v ČR měla rozjet výroba 
biopaliv druhé generace, které nekonkurují 
výrobě potravin a znamenají nižší emise CO2 
než dosavadní alternativní paliva. Stát by proto 
měl investovat do vědy a podpory nových tech-
nologií, soudí ministr životního prostředí Mar-
tin Bursík (SZ). Debata o bio-
palivech, jež se v ČR vede v 
souvislosti se zvedáním cen 
potravin, podle něj postrádá 
výhled do budoucnosti, kdy se 
nebudou vyrábět z pšenice a 
řepky, nýbrž bioodpadu a dřev-
ní štěpky.  

Bursík připomněl, že EU při 
vyjednávání o biopalivech 
počítá se zavedením kritérií 
udržitelnosti, bez jejichž dodr-
žení nebude možné biopaliva 
započítávat do závazku použí-
vat je jako palivo v dopravě  
v roce 2020 nejméně z 10 %. 
Jedním z kritérií bude zřejmě 
certifikát původu, který zaručí, 
že palivo nepochází ze surovin, 
jež vyrostly na místě někdejšího pralesa. Aby 
biopalivo splnilo svůj účel, mělo by pocházet  
z domácích surovin. Druhé kritérium bude 
vyžadovat, aby použití daného biopaliva zna-
menalo nejméně 35% redukci skleníkových 
plynů oproti své ropné alternativě. Při započí-
tání celého životního cyklu už současná biopa-

liva toto kritérium splňují. Bilance biopaliva 
druhé generace, která se vyrábějí přímo z rost-
linné celulózy, je ještě výhodnější. Jejich vývoj 
jde podle náměstka ministerstva Aleše Kutáka 
rychle dopředu: „Není to věc zkumavek, exis-
tují už provozy maloobjemové výroby, firmy 

přicházejí s transferem techno-
logií.“ Jde podle něj o to, eko-
nomickými nástroji druhou 
generaci biopaliv dostat z polo-
provozních podmínek do pra-
xe, kde fungují úspory z množ-
ství.  
Bursík podotkl, že minulý 
týden oznámil šéf Čepra a 
prezident Svazu chemického 
průmyslu Pavel Švarc záměr 
postavit v Lovosicích na Lito-
měřicku příští rok továrnu, kde 
by se na zkoušku vyrábělo 
biopalivo druhé generace. Lo-
vosická továrna by měla při 
spalování dřeva a zemědělské-
ho odpadu produkovat kromě 
biopaliva také elektřinu. Členy 

konsorcia podílejícího se na výrobě mají být 
zemědělské a výzkumné ústavy, Svaz chemic-
kého průmyslu i státní podnik Lesy ČR. Na 
rozjezd továrny je potřeba 300 mil. Kč. Prode-
jem tepla a elektřiny se náklady na provoz 
zaplatí jen částečně, další peníze bude muset 
vložit stát a část se bude hledat v Bruselu. 

Rekord ve sběru baterií vytvořili v Olomouci 
Olomoučané 1. května vytvořili národní 

rekord ve sběru použitých baterií. Během pěti 
hodin donesli na Horní náměstí 254,90 kg 
monočlánků, tužkových a plochých baterií. 
Petr Kratochvíl, jednatel společnosti Ecobat, 
která se tříděním a likvidací baterií zabývá, 
řekl, že o podobnou akci má zájem i jihočeský 
Písek nebo Karlovy Vary. „Olomouc ale patří 
ve třídění baterií k nejlepším v 
republice,“ uvedl.  

Kuriózní rekord úředně potvr-
dil Michal Jurečka, komisař 
Agentury Dobrý den, která je 
administrátorem české knihy 
rekordů. „Ode dneška běží 
dvouměsíční ochranná lhůta, 
teprve poté bude rekord zapsán.  
V této době jej ale nesmí nikdo 
překonat. Zároveň máme dva 
měsíce na to, abychom zjistili, 
zda náhodou nejde o rekord 
světový,“ řekl Jurečka. Každo-
pádně případné překonání olo-
mouckého prvenství bu-de mu-
set probíhat stejným způsobem. Kratochvíl 
poznamenal, že Ecobat dohlíží i na to, aby před 
rekordem byly ve městě vyprázdněny všechny 
nádoby na tříděný odpad a odvezeny všechny 
baterie ze sběrného dvora.  

Cílem vytvoření rekordu byla propagace 
nové položky v separovaném odpadu. „Každý, 
kdo baterie donesl, dostal drobnou odměnu. 
Barevné balonky nám došly už po dvou hodi-
nách,“ dodal Kratochvíl.  

Použité baterie se v ČR sbírají od roku 2003. 
Zatímco v roce 2006 v Olomouci sebrali něco 
málo přes půl tuny baterií, loni to už bylo 

téměř 1,9 tuny. V celé ČR to loni 
bylo 264 tun, evropské směrnice 
ale nařizují vybrat do roku 2012 
trojnásobek použitých alkalic-
kých článků. „Zatím se vytřídí 
asi 10 % toho, co se prodá,“ 
upřesnil Kratochvíl. Jediná třídi-
cí linka na vybité baterie je v 
Kladně, recyklují se zčásti v 
Příbrami a třetina použitých 
baterií se odváží ke zpracování 
do Rakouska.  
Třídění odpadu bylo hlavním 
tématem Ekologických dnů, 
které v Olomouci trvaly dva 
týdny a kromě rekordu vyvrcho-

lily i ekojarmarkem na Horním náměstí. Mi-
chal Bartoš z olomoucké radnice za pořadatele 
uvedl, že hlavní zájem měli lidé o akce pod 
širým nebem, ale v hojném počtu se dostavili i 
na diskusní pořady. 

Ekologie 

SSI SCHÄFER, s.r.o., Technika pro odpady  
pořádá  

29. května 2008  
od 9 do 14 hodin firemní prezentaci 

 

PODZEMNÍ KONTEJNERY 
 

Přednášky se uskuteční v hotelu Adria, Václavské 
náměstí, Praha 1. Dále budou předvedeny pod-
zemní kontejnery dodané firmou SSI SCHÄFER  
v praxi. Předvedení proběhne u několika zařízení  
v centru města. Součástí předvedení budou i různé 
způsoby vyprazdňování podzemních kontejnerů. 

 

Bližší informace tel.: +420 257 891 627 
e-mail: schaefer-at@volny.cz 

nebo u Ing. Němce, tel.: +420 737 277 787 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:schaefer-at@volny.cz
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Odborné firemní semináře ČEZ 
Skupina ČEZ pořádá odborné firemní semi-

náře o úsporách všech druhů energie. Odborní 
lektoři z praxe účastníky seznámí s aktuálními 
novinkami a možnostmi z oblasti snižování 
nákladů za energie a při šetření energiemi. 
Předají řadu zajímavých informací, rad a prak-
tických tipů, které mohou přinést firmám fi-
nanční úspory. Partnerem semináře a garantem 
odbornosti a nezávislosti je přední česká pora-
denská společnost v oblasti energetiky, ekono-
miky a životního prostředí EkoWatt, Centrum 
pro obnovitelné zdroje a úspory energie. 
Vstup na semináře je zdarma.  

Termíny seminářů a registrace účasti na:  
http://www.posvittesinauspory.cz/cs/posvitte-si-na-uspory/chcete-usetrit-za-e lektrinu/seminar-pro-f irmy.h tml  

Účast je třeba potvrdit registrací nejpozději 
dva dny před vybraným termínem.  

Názor OECD na ekologii 
Shoda v názoru, že péče o životní prostředí a 

hospodářská výkonnost nejsou v rozporu, 
charakterizovala závěr dvoudenního jednání 
ministrů životního prostředí členských zemí 
OECD (Organizace pro hospodářskou spolu-
práci a rozvoj) a některých dalších států  
v Paříži. První náměstek českého resortního 
ministra Jan Dusík potvrdil, že tento názor 
zastává i Česká republika. Jednání se zúčastni-
lo všech 30 zemí OECD a dále hlavní takzva-
né vynořující se hospodářské mocnosti s vý-
jimkou Ruska. „Všichni jsme se shodli, že 
péče o životní prostředí je příležitost pro eko-
nomiku a že zanedbání této péče může být 
nákladnější,“ řekl Dusík. Podobně hovořili na 
závěrečné tiskové konferenci generální ředitel 
OECD Ángel Gurría a její další účastníci. 
„Investovat (do životního prostředí) je nutno 
hned,“ zdůraznil přitom italský ministr život-
ního prostředí Alfonso Pecoraro Scanio, který 
schůzku řídil. Dusík řekl, že všichni účastníci 
schůzky včetně USA vyslovili připravenost 
přijmout dlouhodobé závazky ohledně snižo-
vání emisí oxidu uhličitého. Cílem zůstává 
snížit do roku 2050 emise o polovinu.  

Rozvodná síť s vodíkem   
Toskánsko věří ve vodík, aby si udrželo 

svou kvalitu života, která má zvuk v celém 
světě, prohlásil šéf tohoto středoitalského 
kraje Claudio Martini, když inauguroval první 
městskou rozvodnou síť s vodíkem na světě. 
Vodíkové potrubí bude nejprve zásobovat 
několik zlatnických závodů, později se má 
rozšířit i na obytné domy. Síť, jasně značená 
na ulici zelenou barvou a chemickou značkou 
vodíku H, vede mezi hypermarketem a super-
moderním zlatnickým závodem v hloubce  
1,2 metru pod zemí v průmyslové zóně měs-
tečka Arezzo, které je v Itálii metropolí zlat-
nického průmyslu.  

Dvě třetiny Čechů jezdí autem nakupovat potraviny 
V Česku přibývá rodin, které vyrážejí na 

nákupy potravin v automobilech a vybírají si 
obchody s nejvýhodnější cenovou nabídkou. 
Zatímco v roce 2006 pravidelně používala 
automobil k nákupům zhruba polovina tuzem-
ských domácností, tak v závěru loňského roku 
jich byly již dvě třetiny. Pro zhruba 45 % čes-
kých zákazníků je přitom cena prioritou. Vy-
plývá to z průzkumu společností Incoma Re-
search a GfK Praha. „Ti, kteří nakupují autem, 
mají na výběr mezi 
větším počtem prodejen. 
Mobilní nakupující tedy 
svým rozhodováním 
vytvářejí na obchodníky 
účinnější tlak než lidé, 
kteří nakupují jen  
v okolí domova,“ sdělil 
Pavel Cabal ze společ-
nosti Incoma Research. 

Mobilní zákazníci při 
nákupu potravin prefe-
rují moderní obchodní 
formáty jako hypermar-
kety či diskontní prodej-
ny. Supermarkety, jejichž ceny jsou obvykle 
vyšší, se u těchto domácností těší menší oblibě. 
„Mobilní typy jsou zpravidla mladší a mají  
v průměru vyšší příjmy, větší počet dětí v do-
mácnosti a vyšší vzdělání. Kladou při volbě 
prodejny menší důraz na její lokalizaci a vyšší 
důraz na další faktory, jako je cena či sorti-
ment,“ podotkl Cabal. Naproti tomu lidé, kteří 
se při nákupu nemohou spolehnout na auto, se 
rozhodují zejména podle umístění prodejny. 

Lidé, kteří jsou citliví na cenu, podle Cabala 
pozorně sledují reklamu a inzerci obchodníků a 

podle letáků také často nakupují. „Vliv na pre-
ference formátů má cenová citlivost zejména  
u mobilních typů, kde vede k volbě diskontů či 
hypermarketů. Cenově citlivé nemobilní typy 
preferují daleko více cenové akce malých pro-
dejen a supermarketů,“ uvedl Cabal. 

Deseti největším obchodním řetězcům v ČR 
loni podle předběžných výsledků sestavených 
společností Incoma Research a časopisem  
Moderní obchod vzrostly tržby meziročně  

o 31,3 mld. Kč na re-
kordních 289,1 mld. Kč. 
Desítka největších ob-
chodníků loni posílila 
podíl na domácím trhu, 
který se v rychloobrát-
kovém zboží zvýšil  
z 63 % v roce 2006 na 
66 %. Obchodní řetězce 
budou podle Tomáše 
Drtiny ze společnosti 
Incoma Research v ná-
sledujících třech letech 
dál posilovat pozici na 
českém trhu, kde by jim 

v roce 2010 měl v oblasti rychloobrátkového 
zboží patřit již 71% podíl.  

Tuzemskému trhu loni opět dominovaly hy-
permarkety, ve kterých utrácelo největší část 
svých měsíčních výdajů za potraviny 38 % 
českých domácností. Preference diskontních 
prodejen se loni zvýšily o jeden procentní bod 
na 25 %. „Obliba supermarketů po poklesu  
v předchozích letech zůstala spíše stabilní a 
činila 16 %. Stejně tak menší samoobsluhy 
udržely svou loňskou pozici se 14% úrovní 
preferencí,“ uvedl Drtina. 

Poplatky za dopad nákladních aut na ovzduší?  
Členské země EU by mohly mít v budoucnu 

možnost uvalit na nákladní automobily další 
poplatky, které by souvisely s vlivem aut na 
společnost. Jde například o dopady na hlučnost 
či životní prostředí a zdraví lidí. Uvedl to ser-
ver EurActiv, který cituje první návrhy na 
úpravy současných unij-
ních norem, na nichž nyní 
pracuje Evropská komise.  

Silniční doprava má řadu 
negativních „vnějších efek-
tů“: ničení infrastruktury, 
zácpy, hlučnost, znečišťo-
vání ovzduší či dopravní 
nehody. Má se podle serve-
ru také za to, že přenesení 
části nákladů na motoristy 
uvalením podobných poplatků by mohlo zajis-
tit efektivnější využívání infrastruktury a po-
moci s řešením některých dopadů. Tuzemští 
dopravci s dalším zatěžováním silniční dopra-
vy poplatky nesouhlasí a poukazují na to, že se 

zvýší náklady celé ekonomiky, které se ve 
svém důsledku přenesou na konečného spotře-
bitele. Směrnice, která se zpoplatněním za 
využívání silnic zabývá, pochází z roku 1993 a 
před dvěma roky prošla dalšími úpravami.  

Nyní komise pracuje na dalších změnách, 
které by měla prezentovat 
zhruba do poloviny června. 
Návrh prý počítá s tím, že 
by se mohly zvýšit ceny 
mýtného tak, aby zahrnuly 
také například náklady na 
lékařskou péči spjatou se 
znečištěním vzduchu. Zda-
nění by mohly podléhat   
třeba i ztráty na zemědělské 
produkci či škody na eko-

systémech, za nimiž stojí znečištění. Naopak 
by se vyňaly náklady spjaté s dopravními ne-
hodami. Návrh předpokládá, že v roce 2013 by 
se provedla revize systému s tím, že by se zvá-
žilo, zda ho neučinit závazným. 
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